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بنــگــاه  ها
 افزایش وامِ مسکن جوانان

 به یک  میلیارد 
آرمانملی: مدیرعامل بانک مسکن از افزایش 
سقف وام مسکن جوانان به یک میلیاردتومان در 
تهران خبر داد و گفت: این رقم در شهرهای بزرگ 
۸۵۰ میلیون و در سایر شهرها ۷۰۰میلیون تومان 
است. محمود شایان افزود: با توجه به شرایط 
تورمی و افزایش قیمت مسکن از سال گذشته 
برای افزایش وام مسکن جوانان به بانک مرکزی 
درخواست افزایش سقف اعتبار داشتیم که در 
گام نخست وام مسکن جوانان به ۴۰۰ میلیون 
تومان در تهران افزایش یافت. مدیرعامل بانک 
مسکن اضافه کرد: با توجه به رشد مجدد قیمت ها 
در بخش مسکن، مجددا به بانک مرکزی پیشنهاد 
افزایش وام جوانان را دادیم که نهایتا با مصوبه 
شورای عالی پول و اعتبار موفق به اخذ مجوز 
برای افزایش یک میلیاردی وام مسکن جوانان 
شدیم. وی گفت: بر این اساس به تمام بانک ها 
افتتاح حساب مسکن  ابلاغ خواهد شد که 
جوانان نزد شعبات بانک مسکن با سقف یک 
میلیاردی انجام شود. مدیرعامل بانک مسکن 
درباره جزئیات دریافتی این وام اضافه کرد: بر این 
اساس مبلغ یک میلیارد در تهران، ۸۵۰ میلیون 
تومان در مراکز استان ها و شهرهای بزرگ و ۷۰۰ 
میلیون تومان در سایر استان ها تخصیص می یابد. 
مدیرعامل بانک مسکن گفت: متقاضیان می توانند 
با افتتاح حساب مسکن جوانان و واریز ماهانه ۲۰۰ 
هزار تومان، ۱۵ سال بعد وام یک میلیاردی را 
دریافت کنند. وی ادامه داد: تکلیف مجلس این 
است که ۳۶۰ هزار میلیارد تومان توسط سیستم 
بانکی به بخش مسکن اختصاص یابد. این رقم 
به ۱۹ بانک خصوصی و دولتی تقسیم شده که 
مکلف به پرداخت آن هستند. به گفته شایان سهم 
بانک مسکن ۲۱۰ هزار واحد از یک میلیون واحد 
مسکونی است که موظف به تامین مالی آن است.

آرمانملی-محمدسیاح: بازارسرمایه در چند هفته اخیر 
افت وخیز زیادی داشته است؛ رشد شاخص در مقابل ریزش دست 
پیش را داشته و این موضوع در همین چند مدت سهامداران زیادی 
را جذب بازار کرده است. از این رو به اعتقاد کارشناسان بازارسرمایه با 
ورود جریان نقدینگی جدید هرچند خرد به این بازار رشد شاخص رقم 
خورده است. البته تحولات بازارسرمایه وابسته به متغیرهای دیگری از 
جمله نرخ دلار، تورم، سیاست های دولت در حوزه اقتصاد و... هم هست 
که تغییر در این متغیرها در شاخص بازار تاثیر می گذارد. بازارسرمایه 
یکی از مهمترین بزرگترین بازارهای مالی و پولی کشور است که در 
صورت رونق می تواند به تولید ثروت و تامین مالی بنگاه های عرضه شده 
در آن منجر شود؛ اما تا زمانیکه شاخص های اقتصادی کشور در حال 
نزول هستند شفافیت اجرایی در موارد متعدد از مشکلات اقتصادی 
وجود ندارد؛ افت وخیز بازار به صورت شدید ادامه دار خواهد بود و این 
اتفاق بر اعتماد سهامداران اثر منفی خواهد داشت. مهدی رباطی، 
کارشناس بازارسرمایه در این باره به »آرمان ملی« گفت: اگر بخواهیم 
ببینیم که رفتار بازار در سال ۱۴۰۰ چه بوده و چرا در یکی دو ماه اخیر 
فضای مثبتی ایجاد شده دو دلیل عمده وجود دارد، در سال ۹۹ تقریبا 
ریزش حدود ۵۰ درصدی در شاخص کل را داشتیم و از مرداد امسال 
هم خیلی از نمادها ریزش بین ۶۰ تا ۷۰ درصد را تجربه کردند. او 
ادامه داد: این موضوع باعث می شود که وقتی قیمت ها به شدت افت 
می کنند و زیر ارزش های ذاتی خودشان قرار می گیرند، جذابیتی برای 
سرمایه گذاری پیدا می کنند که بورس در این وضعیت قرار گرفته بود. ما 
شاهد واکنش بازار در جهت منفی بودیم و افت چشمگیری را داشتیم. 
رباطی تشریح کرد: در کنار این موضوع با توجه به کمرنگ شدن 
چشم انداز به نتیجه رسیدن مذاکرات و انتظارداشتن تورم بالا در 
ادامه سال ۱۴۰۰ و چشم انداز اقتصادی کشور که تا حدودی درنرخ 
دلار خودش را نشان داد، باعث شد تا شاهد اقبال مجدد نسبت به بازار 
باشیم؛ فضای مثبت ایجاد شد و ارزش معاملات افزایش پیدا کرد و کف 

بازار و همین قیمت ها و اعداد بسته شد. 
تغییرموضعبازارازتاثیرپذیربهتاثیرگذار

این کارشناس بازارسرمایه ادامه داد: البته این اتفاق یک دلیل دیگر 
هم دارد؛ تا قبل از سال ۹۸ و ۹۹ بورس یک بازار تابع بود و همیشه بعداز 
بازار دلار و سایر بازارها رشد می کرد؛ ولی در دو سه سال اخیر به دلیل 
افزایش اقبال عمومی  به بورس و ضریب نفوذ بازار در کشور؛ شاید شاهد 
این هستیم که بورس الان بازاری است که به سایر بازارها سیگنال 
می دهد و به عنوان بازاری پیشرو در فعل و انفعالات چه در جهت مثبت 
و چه در جهت منفی حرکت می کند. او گفت: به نظر من دلیل رشد بازار 
در چند مدت اخیر را می توان بیشتر به چشم انداز تورمی ای که پیش 
آمده و وضعیت نقدینگی کشور و چشم انداز عدم بهبود تولید ناخالص 
داخلی که در نتیجه آن هم منجر به تورم خواهد شد زمینه ای را به وجود 
آورد که طلبه سرمایه گذارانی بود که باید نیاز را به سمت بازارهای 
دارایی ببرند که یکی از دارایی های جذاب در این شرایط همیشه سهام 
بوده و هست. همیشه هم دیدیم در شرایط تورمی  بازار سهام بازدهی 
بیشتری نسبت به بازار مسکن، طلا و ارز داشته است و این چشم انداز 
تورمی  و عدم بهبود دلیل اصلی این بود که در دو ماه گذشته اقبال 

زیادی به نسبت به بازار شاهد بودیم. 
شفافیت؛ازتعریفتااجرا

رباطی در پاسخ به این سوال که شفافیت در بازار چقدر به جذب 
سرمایه های جدید کمک می کند؛ اظهارکرد: شفافیت یک مفهوم 

کیفی و کلی است، در دنیا یکسری شاخص هایی وجود دارد که توسط 
نهادهای اطلاعاتی و اقتصادی و آماری ارائه می شود؛ مثلا وقتی 
می گوییم ضریب نفوذ بازارسرمایه در اقتصاد،  ۱۰ تا ۱۲ شاخص را 
درنظر می گیریم و می گوییم که وضعیت کشور در این شاخص ها به چه 
صورتی است. این کارشناس بازارسرمایه ادامه داد: اگر وضعیت مناسبی 
داشته باشد می توان گفت ضریب نفوذ بازارسرمایه در این کشور بالاست 
و برعکس. در مورد شفافیت هم همین است چون مفهوم کیفی است. 
اگر بخواهیم شفافیت را تعریف کنیم باید ببینیم که شاخص های 
شفافیت چیست. یکی از این شاخص ها افشای درست و به موقع 
اطلاعات و گزارش دهی شرکت هاست. از همه مهمتر در سطح کلان 
ثبات سیاست های اقتصادی و بخشنامه ها در راستای اینکه سرمایه گذار 
یا کنشگری اقتصادی بداند چشم انداز آن صرف حداقل یکسال آینده 
چیست. او افزود: یکی از آسیب ها و مشکلات جدی ای که در دولت قبل 
داشتیم کثرت بخشنامه ها و تصمیمات خلق الساعه و ابلاغیه هایی بود 
که بعضا روزانه صادر می شد و یکی از کارهایی الان باید صورت بگیرد 
این است که ثباتی در تصمیم گیری ها و چشم انداز اقتصادی وجود 
داشته باشد و این سطح کلان شفافیت است. به نظرم باید صبر کرد و دید 
مشی دولت جدید در این باره چیست. رباطی اظهارکرد: اگر بخواهیم 
به ریزساختارهای بازار اشاره کنیم به نظرم از این جهت نسبت به پنج 
سال گذشته پیشرفت چشمگیری داشته ایم و وضعیت افشای اطلاعات 
و گزارش بدهی شرکت ها بهبود بسیار خوبی پیدا کرده است. در کنار 
آن شرکت های پردازش اطلاعات و پلتفرم هایی را داریم که کمک 
می کنند تا ابزاری در دست سرمایه گذار باشد که بتواند شرکت را آنالیز 
کند و ببیند رتبه نقدشوندگی و گزارش دهی و شفافیت آن چطور است. 

شرایطتوسعهبازاربرایدولت
این کارشناس بازارسرمایه با اشاره به سرمایه گذاران خرد 
بازارسرمایه گفت: متاسفانه خیلی از سرمایه گذاران خردی که چه الان 
و چه سال ۹۹ وارد بازار شدند خیلی با این ادبیات آشنا نیستند؛ یعنی 
افراد حرفه ای و متخصصان این کار نیستند و عموما با دید کوتاه مدتی 
وارد بازار می شوند که سود کسب کنند و به همین دلیل هم این 
موضوعات خیلی برای آنها مطرح نباشد هر چند که اگر کسی می خواهد 
سرمایه گذاری موفقی در بازارهای مالی داشته باشد باید قطعا این 
تخصص ها و آشنایی ها را داشته باشد. او ادامه داد: توصیه ما این است که 
این دست از سرمایه گذاران به طور غیرمستقیم در بازارسرمایه گذاری 
کنند و از طریف نهادهای مالی مانند صندوق ها شرکت های سبدگردان 
در بازارسرمایه گذاری کنند. او در باره دیدگاه دولت و وزارت اقتصاد 

به بازارسرمایه هم اظهارکرد: به صورت کلامی  همواره 
دولتمردان در ایران این ادعا را داشته اند که از بورس 
بازارسرمایه دید  به  حمایت می کنند و نسبت 
توسعه ای خواهند داشت، اما نکته ای که وجود دارد 
این است که باید در عمل ببینیم چه اتفاقی می افتد. 
اگر دولت در عمل بخواهد بازار را توسعه دهد باید 

اقدامات کلیدی و اساسی انجام بدهد 
که یکی از این اقدامات این است که 
تکلیف بحث قیمت گذاری دستوری 

را روشن کند. او تاکید کرد: اقتصاد 
سرمایه داری و اقتصاد مبتنی بر 
بازار آزاد براساس بازارسرمایه 
می چرخد؛ یعنــــی در تمام 

کشورهایی که اقتصاد توسعه یافته دارند. ببینید عمده اقتصاد آنها 
بر پایه بازار سهام و بازارسرمایه که بازار بزرگتری از بازار سهام است؛ 
می گردد. اگر دولت می خواهد این بازار را توسعه بدهد قیمت گذاری 
دستوری بی معناست. باید همه چیز را به بازار بسپـــــارد؛ نمی توان 
از یکطــــــرف بگویند که می خواهنــد بازار سهام و ســرمایـه را 
توسعه بدهند و از طـــرف دیگـــری قیمت گذاری دستوری صورت 
بگیرد که نفع تولید شرکت ها را به جای سهامدار دلال به جیب بزند. 
رباطی ادامه داد: قیمت گذاری دستوری یعنی بازار دو نرخی که در 
بازار آزاد یک نرخ و در کارخانه یک نرخ وجود دارد اینجا رانتی به وجود 
می آید که خروجی آن منتفع شدن یکسری دلال است مانند چیزی که 

در سیمان و فولاد و سایر محصولات بورس کالا دیدیم. 
سیاستهایدولتبایدروشنشود

این کارشناس بازارسرمایه اظهارکرد: اگر دولت می خواهد 
بازارسرمایه را در عمل توسعه بدهد در اولین اقدام باید تکلیف 
قیمت گذاری دستوری را مشخص کند؛ باید بورس کالا را توسعه بدهد 
و سیاست خودش را در مورد نرخ بهره به طور شفاف بیان کند. وی 
ادامه داد: بحث نرخ بهره در تمام دنیا مهمترین آیتم پولی تاثیرگذار 
بر بازارسرمایه است. وقتی نرخ بهره افزایش یابد بدهی بازارسرمایه 
کاهش پیدا می کند و بازار با سقوط مواجه می شود. دولت باید بگوید 
که سیاست آن در برابر نرخ بهره چیست. همچنین درباره نرخ ارز و سایر 
سیاست های مالی، پولی،  بودجه و بهره مالکانه معادن و نرخ خوراک 
پتروشیمی  و تک تک آیتم های کلان و خردی که در بازارسرمایه 
تاثیرگذر است شفاف سازی کند. رباطی گفت: اگر این سیاست ها در 
جهت توسعه بازارسرمایه باشد می توان  گفت که اقدامات دولت به طور 
واقعی در جهت توسعه بازار بوده و اگر بخواهد به روال قبلی طی شود 
یعنی سیاست هایی اتخاذ شود که در تضاد منافع سهام داران است؛ 
نمی توان گفت که سیاست های دولت در راستای توسعه بازار بوده و اگر 
رشدی هم کرده به دلیل رشد خود بازار بوده است. توسعه سیستماتیک 
بازار نیازمند این است که آیتم های موثر بر بازار به طور شفاف برای سهام 
دار بیان شود و تنظیم آن به شکلی باشد که به توسعه بازار کمک کند.  
بازارسرمایه برای توسعه نیاز به آرامش اقتصادی دارد و نمی توان بدون 
حل کردن معضلات یکباره آن را توسعه بخشید؛ به نظر می رسد دولت 
باید با به کارگیری نیروهای متخصص و فعال در این بازار به چینش آن 
دست بزند درغیراینصورت تبعات آن گریبانگیر تمام کشور خواهد 
شد. بر این اساس روزگذشته)چهارشنبه( بازارسرمایه به مدار رشد 
بازگشت و  با انجام بیش از هشت میلیارد و ۹۰۷ میلیون سهم، حق 
تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۷۴ هزار و ۸۰۳ میلیارد ریال شاخص کل 
با صعود ۲ هزار ۹۴۸ واحدی در کانال یک میلیون و ۵۲۶ هزار واحدی 
قرار گرفت. همچنین شاخص کل )هم وزن( با ۷۴۸ واحد افزایش به 
۴۶۶ هزار و ۹۶ واحد و شاخص قیمت )هم وزن( با ۴۷۲ واحد رشد 
به ۲۹۴ هزار و ۱۰۹ واحد رسید. در بازار دیروز نمادهای، شرکت 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با یک هزار و ۸۰۶ واحد، 
معدنی و صنعتی چادرملو )کچاد( با ۴۰۱ واحد، 
پتروشیمی نوری )نوری( با ۳۳۰ واحد، پالایش 
نفت بندرعباس )شبندر( با ۳۰۱ واحد، معدنی 
و صنعتی گل گهـــر )کگل( با ۲۹۹ واحد، 
توسعه معدنی و صنعتــی صبــــانور 
)کنور( با ۲۹۳ واحد بیشترین اثرگذاری 

مثبت را بر شاخص داشتند.

آرمانملی:وزارت صنعت، معدن و تجارت از 
طریق تسهیل فرآیند تامین مواداولیه موردنیاز 
صنایع، برنامه ریزی برای تامین سرمایه در گردش 
و همچنین توسعه اشتغالزایی و سرمایه گذاری 
صنعتی را در اولویت های خود برای صیانت از 
تولید قرار داده تا همگام با بررسی دلایل توقف 
فعالیت ۱۳ هزار واحد صنعتی نسبت به احیا 
و بازگشت ۲ هزار واحدی که از چرخه تولید 
خارج شده اند نیز اقدام کند. البته با بازگشت و 
احیای واحدهای غیرفعال گام موثری در افزایش 
تولید و اشتغال خواهد بود، اما قطعا وزارت صمت 
باید در بررسی ها خود دلایل توقف فعالیت را 
بررسی کند تا در صورتیکه مشکل واحدها تنها 
به نقدینگی محدود نمی شد با تزریق تسهیلات 
اضافه  تعطیل  و  بدهکار  واحدهای  به جمع 
نکند. موضوعی که مهدی صادقی نیارکی تاکید 
کرده وزارت صمت همگام با برنامه ریزی برای 
احیای واحدها آسیب شناسی و ارزیابی عملکرد 
شرکت های تولیدی را نیز در دستور کار خود 
قرار داده است. معاون امورصنایع وزارت صنعت، 

معدن و تجارت با تبیین محورهای سه گانه در 
خصوص رویکرد پشتیبانی و رفع موانع تولید 
بیان کرد: تسهیل فرآیند تامین مواد اولیه مورد 
نیاز صنایع اعم از تجهیزات، ماشین آلات، اجزا 
و قطعات و برنامه ریزی برای تامین سرمایه در 
گردش مورد نیاز واحدهای تولیدی از اولویت های 
وزارت صمت برای صیانت از بخش مولد کشور، 
توسعه اشتغالزایی و سرمایه گذاری صنعتی 
است و تحقق این موضوع، حضور فعال همه 
دستگاه ها و نهادهای مرتبط را می طلبد تا با حفظ 
روند افزایشی تولید، رشد صنعتی در سالجاری 

تداوم یابد.
تدویننقشهراهبرایصنایعراهبردی

وی تدوین نقشه راه برای صنایع راهبردی 
را از دیگر سیاست های وزارت صمت عنوان 
کرد و گفت: ۳۶ پروژه تحولی در بخش صنعت، 
معدن و تجارت تعریف شده است که حمایت 
از صنایع راهبردی نظیر صنعت خودرو، لوازم 
خانگی، نساجی و پوشاک، شیمیایی، دارویی 
و تجهیزات پزشکی از جمله زیر پروژه های این 

برنامه تحولی است. صادقی نیارکی تدوین برنامه 
عملیاتی توسعه سه صنعت راهبردی را هماهنگ 
با پنج پروژه تحولی فوق برشمرد و تصریح کرد: 
در سال گذشته تدوین سه برنامه عملیاتی برای 
صنایع لوازم خانگی، غذایی و فلزات گرانبها در 
دستور کار قرار گرفت و امسال با حضور تشکل ها 
و صنایع پیشران به تایید نهایی رسید. وی افزود: 
علاوه بر سه برنامه فوق، بسته سیاستی – حمایتی 
برای توسعه صنعت ماشین سازی و تجهیزات 
به عنوان صنایع مادر تخصصی با حضور تشکل های 
تخصصی نهایی شده است که برای وزیر ارسال 
خواهد شد. معاون امورصنایع وزارت صمت حفظ 
روند افزایشی تولید بنگاه های صنعتی و رفع 
مشکلات و چالش های پیش روی صنعتگران را 
از دیگر محورهای راهبردی برای صیانت از بخش 
تولیدی کشور برشمرد و از برنامه ریزی وزارت 
صمت برای احیاء واحدهای تعطیل و غیرفعال 
خبر داد. صادقی نیارکی آسیب شناسی و ارزیابی 
وضعیت ۱۳ هزار واحد صنعتی غیرفعال را یکی 
از مهمترین برنامه های وزارت صمت برشمرد و 

تصریح کرد: ۸۵ هزار واحد صنعتی در سراسر 
کشور استقرار دارند که حدود ۱۳ هزار واحد 
صنعتی از چرخه تولید خارج شده اند. معاون 
امور صنایع وزارت صمت خاطرنشان کرد: در یک 
بازه زمانی کوتاه، وضعیت واحدهای غیرفعال به 
تفکیک هر استان با اولویت میزان سرمایه گذاری، 
اشتغال، ظرفیت تولید و... بررسی و دلایل توقف 
فعالیت این بنگاه های اقتصادی از سوی سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران احصا 
و سپس نسبت به واکاوی و رفع چالش ها و موانع 
پیش روی این واحدها اقدامات لازم صورت 
خواهد گرفت. صادقی نیارکی در ادامه با اشاره 
به برنامه ریزی برای احیای ۲هزار واحد صنعتی 
غیرفعال اظهارکرد: در کنار آسیب شناسی و 
ارزیابی ۱۳ هزار واحد غیرفعال، احیای ۲ هزار 
واحد صنعتی که از چرخه تولید خارج شده اند 
نیز در دستور کار بوده و سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی ایران با همکاری بازوهای 
اجرایی که در سراسر کشور مشغول به کار هستند، 

این برنامه عملیاتی را راهبری خواهد کرد.

درراستایاحیایواحدهایغیرفعالمطرحشد:

احیای 2 هزار واحد غیرفعال با اولویت آسیب شناسی عملکرد

نیــم نگــاه
واگذاری بازار صادراتی فرش دستباف 

به رقبا

آرمانملی:فرش دستباف که از آن به عنوان 
یکی از مهمترین نمادهای تولید و هنر ایران یاد 
می شد در شرایط کنونی در حالی با افزایش قیمت 
مواد اولیه با گرانی افسارگسیخته مواجه است که 
در این میان تحریم  فرش ایران از سوی آمریکا 
به همراه سیاست های بانک مرکزی در رفع تعهدات 
ارزی میزان صادرات این کالای ایرانی را با کاهش 
بیش از ۸۰ درصدی مواجه کرده است، موضوعی که 
رئیس اتحادیه تعاونی های فرش دستباف بیشترین 
تقصیرها را به گردن مسئولان و مشکلاتی انداخته 
که در خلال این سال ها باعث شدند فرش دستباف 
بازار صادرات را به رقبای دیگر واگذار کنند. عبدا... 
بهرامی، رئیس اتحادیه تعاونی فرش دستباف در 
مورد وضعیت صادرات فرش دستباف، می گوید: 
اگرچه از سال ۹۷ فرش دستباف مورد تحریم 
آمریکا قرار گرفت اما این تحریم می توانست فقط 
۲۰ درصد صادرات را مختل کند در حالی که 
صادرات فرش دستباف طی این سال ها به یک 
دهم رسیده است و ۸۰ درصد مشکلات را مسئولان 
داخلی به وجود آوردند. رئیس اتحادیه سراسری 
تعاونی های تولیدکنندگان فرش دستباف شهری 
و عشایری ایران افزود: طی سالیان گذشته صادرات 
فرش دستباف ایرانی بین ۴۰۰ تا ۱.۲ میلیارد دلار 
بود اما این ارقام به ۵۰ تا ۸۰ میلیون دلار رسیده 
است. طی ۵ ماه نخست امسال نیز صادرات فرش 
فقط ۱۵ میلیون دلار بود که پیش بینی می شود 
تا پایان سال به حدود ۵۰ تا ۷۰ میلیون دلار برسد. 
حتی نمایشگاه فرش دستباف که طی ۲۹ سال 
گذشته همواره برگزار شده، امسال به دلیل کرونا 
لغو شد. وی با بیان اینکه بازار داخل نیز همراه با بازار 
خارجی دچار رکود شده است، ادامه داد: صادرکننده 
انگیزه ای برای صادرات ندارد و هیچگونه تسهیلات 
حمایتی و مشوقی به این بخش تعلق نگرفته است. 
همچنین ما بارها اعتراض کردیم که سیاست رفع 
تعهد ارزی برای صادرکنندگان فرش لغو شود و یا 
تغییر کند زیرا اولا اختلاف مبلغ ریالی دلار آزاد 
با نیمایی زیاد است و همچنین صادرات فرش با 
صادرات سایر کالاها فرق می کند. فرش عموما 
به صورت امانی صادر می شود و خریدار در همان 
لحظه پول نمی دهد. ممکن است فرش برگشت 
داده شود و یا از کشوری به کشور دیگر ارسال شود. 
به هرحال تاکنون توجهی به این اعتراضات نشده 
است. بهرامی گفت: در کنار این مشکل، قیمت 
مواداولیه نیز هر روز در حال گران ترشدن است 
به گونه ای که قیمت تمام شده نسبت به پارسال ۴۰ 
درصد افزایش یافته است. خریدار خارجی نمی تواند 
این افزایش قیمت را درک کند از این رو رقبا؛ 
مشتریان فعلی و آینده ایران را از آن خود می کنند. 
بهرامی به لزوم توجه دولت سیزدهم به چند موضوع 
اشاره کرد و افزود:  تعیین تکلیف رفع تعهد ارزی از 
اهمیت ویژه ای برخوردارست ما از بیرون تحریم 
شدیم و بانک مرکزی با این بخشنامه صادرات فرش 
را از داخل کشور تحریم کرد. وی گفت: لزوم اعطای 
تسهیلات کم بهره به قالیباف است. قالیباف نمی تواند 
تسهیلات با نرخ های ۲۰ تا ۳۰ درصد بگیرد. وی به 
ضرورت توسعه فرآوری پشم اشاره و تصریح کرد: 
ما پتانسیل زیادی در حوزه پشم و ابریشم داریم و 
می توانیم همچون گذشته تولیدکننده و صادرکننده 

در این بخش باشیم نه واردکننده.

آرمانملی: قیمت برنج در حالی از مرز ۵۰ هزار تومان 
درهر کیلو عبور کرده و همچنان این روند ادامه دارد که در 
خصوص دلایل این گرانی و رشد بی ضابطه قیمت ها اظهارت 
مختلفی مطرح می شود و هریک از تشکل های تولید و عرضه 
سعی دارند تا انگشت اتهامی  را به سمت یکدیگر نشانه روند 
در این رابطه بررسی ها نشان می دهد انجمن واردکنندگان 
برنج که تا پیش از اجرای محدودیت فصلی واردات نسبت 
به کمبود ذخایر برنج خارجی و احتمال گرانی برنج هشدار 
داده بود حال با افزایش قیمت ها درخواست کاهش مدت 
محدودیت را داده است. البته این درخواست درحالی مطرح 
شده که نه تنها انجمن تولیدکنندگان برنج بر عدم هر گونه 
کمبودی در بازار به واسطه تولید مناسب تاکید دارند بلکه 
با تصمیم شرکت بازرگانی دولتی برای توزیع ۱۰۰ هزار تن 
برنج با قیمت ۱۸ هزار تومان نیز با واکنش واردکنندگان 
مواجه شده به گونه ای که معتقدند فاصله قیمتی زیاد برنج 
دولتی با نرخ وارداتی عملا بخش خصوصی را زمین گیر 
می کند بنابراین این انجمن در نامه ای که به وزارت جهاد 
ارسال کرده آمادگی خود را برای واردات برنج با قیمت 
مناسب اعلام کرده است. در این رابطه بررسی وضعیت بازار 
و اظهارت متولیان این حوزه به خصوص واردکنندگان بیش 
از هر چیز این ذهنیت را متبادر می کند که برخلاف تمامی 
 هشدارها آنچه باعث گرانی های اخیر برنج شده سیاست های 
منفعت طلبانه برخی از واردکنندگان است که سعی دارند تا 
با دیکته کردن تصمیمات خود انحصار شکل گرفته در بازار را 
تقویت کنند. موضوعی که با توجه به آماری که تاییدکننده 
نبود کمبود بوده به همراه تصمیمات شرکت بازرگانی برای 
جلوگیری از گرانی کاذب برنج تمامی  رشته های آنها را پنبه 

کرده و در شرایط دشواری قرار داده است.
آسیببهبخشخصوصیباتوزیع

در این رابطه عباس توکلی، رئیس انجمن واردکنندگان 
برنج ایران می گوید: کاهش مدت زمان دوره ممنوعیت 
فصلی واردات از چهار ماه به دو ماه می تواند موجب تعدیل 
قیمت ها در بازار برنج شود. وی  با اشاره به اینکه ممنوعیت 
فصلی واردات به دلیل حمایت از تولید داخلی برنج اعمال 
شده است، افزود: با توجه به خشکسالی و کاهش ظرفیت 
تولید داخلی به نظر می رسد بازار کشور تاب چهارماه توقف 
واردات را ندارد و با کاهش این مدت به دو ماه از ابتدای 
مهرماه واردات برنج آزاد شود. توکلی اضافه کرد: تصمیم 
مربوط به عرضه ۱۰۰ هزار تن برنج ذخیره احتیاط کشور 
برای تعدیل قیمت برنج در بازار در زمان ممنوعیت فصلی 
واردات برنج به تحقق این هدف کمک نمی کند. رئیس 
انجمن واردکنندگان برنج با اشاره به اینکه ممنوعیت 
فصلی واردات به دلیل حمایت از تولید داخلی برنج اعمال 
شده است، تصریح کرد: اگر مقرر شده با هدف حمایت از 
مصرف کننده و تعدیل قیمت ها در بازار، در زمان برداشت 
محصول و ممنوعیت واردات شرکت بازرگانی داخلی برنج 
خارجی وارد بازار کرده و متعاقبا اقدام به واردات کند، 
می توان از طریق دیگر که آثار منفی برای کشور نداشته باشد 
این مشکل را حل کرد. توکلی با بیان اینکه تفاوت قیمت 
برنج های وارداتی با برنج پر محصول داخلی بین چهار تا 
پنج هزار تومان است، اظهارکرد: با عرضه برنج  های شرکت 
بازرگانی دولتی با قیمت ۱۸ هزارتومان، فاصله معناداری 
میان قیمت برنج  های داخلی و برنج  های وارداتی عرضه 
شده نیست بنابراین تقاضا برای این نوع برنج کاهش یافته 
و در نتیجه تشدید رکود بازار برنج داخلی را سبب شده و 
آسیب بزرگی به بخش خصوصی خواهد زد.  وی با اشاره 
به نامه ای که توسط انجمن واردکنندگان برنج ایران خطاب 
به وزیر جهادکشاورزی ارسال شده است، گفت: در این نامه 
برای تامین و توزیع برنج مورد نیاز کشور با قیمت مناسب و 

کیفیت مرغوب اعلام آمادگی شده است.
ذخایربرنجکافیاست

البته دبیر انجمن واردکنندگان برنج در حالی قصد دارد 
همچنان مقصر گرانی ها را کمبود ناشی از محدودیت های 
فصلی واردات اعلام کند که جمیل علیزاده شایق، دبیر انجمن 
برنج ایران در تشریح دلایل افزایش قیمت برنج عدم نظارت بر 
بازار را مهترین دلیل افزایش چشمگیر قیمت برنج دانسته و 
معتقد است تفاوت قیمت زیادی بین استان های تولیدکننده 
تا بازار مصرف وجود دارد که قابل قبول نیست. وی در خصوص 
دلایل افزایش قیمت های گفت: برخی افزایش قیمت برنج را 
مربوط به بخش تولید و تامین می دانند در حالی با توجه به 
بارندگی های مناسب در اردیبهشت و فروردین تولید در 
سطحی مناسب انجام شده است. وی ادامه داد: در حال حاضر 
حدود ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار تن برنج در کشور تولید شده 
است که میزان آن مطابق با متوسط تولید سالانه کشور است. 
وی میزان برداشت برنج  در دو سال اخیر را یک میلیون و ۴۵۰ 
هزار هکتار عنوان کرد و افزود: با توجه به متوسط تولید برنج 
میزان نیاز به واردات برای تامین بازار تنها ۷۵۰ هزار تن است 
و این در حالی است که از سال ۹۲ هر ساله تقریبا یک میلیون 
تن برنج وارد کشور شده که بیش از نیاز بوده است، به عبارت 
دیگر در حال حاضر باید بیش از نیاز مصرف برنج خارجی در 

کشور انبار شده باشد.

بررسیهانشانمیدهد:

 تضاد سیاست های انحصارگران
 با ذخایر واقعی برنج!
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361.000.000شاهین274.000.000پژوپارس31.491یورو122.100,00سکهبهارآزادی

280.000.000وانتزامیاد)آپشنال(250.000.000پژو206تیپ38.4112پوندانگلیس61,700,00نیمسکه

160.000.000ساینا264.000.000راناپلاس7548درهمامارات37,000,00ربعسکه

247.000.000سمند 155.000.000LXسایپا3290111لیرترکیه23,000,00سکهگرمی

233.000.000پژو405دوگانهسوز148.000.000تیبا21.990دلارکانادا11,741,02هرگرمطلای18عیار

قیمتدربازارآزاد)بهتومان(

گزارش»آرمانملی«ازوضعیتبازارسرمایه:

 بورس با شفافيت 
 رونق می گيرد؛

نه دستكاری در بازار 
قیمتگذاریدستوریبهضررسهامداروبهنفعدلالاست


